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A  M a g ya r  IJohányufnág kiadóhivatala.

A dohánymag.
Lapunk derék munkatársa. A m b r u s  

g a z d a ,  mely álnév alatt — már csak 
eláruljuk — Ambrus József kis-oroszi 
plébános lappang, igen helyesen és ta
pintatosan jegyezte meg lapunk f. é. 
4-ik számában, »Mit mondott a tináncz- 
miniszter< ez. vezérczikkében, hogy a be
váltott dohánynak csupán csekély szá
zaléka használható és nevezhető jónak 
és igen nagy százaléka oly rósz. hogy 
sem belföldi gyártásra, sem pedig ki
vitelre nem használható.

Arra kell tehát a fősulyt fektetni, 
hogy a dohány minősége megjavit- 
tass:k .

No tehát hogyan javitsuk meg 
azt ?  kezdjük az elején ; első sorban 
csináljunk jó m a g o t .  A jó mngcsiná- 
láshoz pedig ugv fogjunk, mint én azt 
már igen gyakran mondottam. — hogy 
különálló magtelepeket kell felállítani 
minden dohánytermelő gazdának és 
soha ne termessze azt azon a földön, 
n melyen a dohányt termeszti, mert 
abból a jelen rósz viszonyoknál fogva 
jó magot nem várhat, mert az ott sem 
ki nem fejlődik, sem meg nem érhe
tik és csakis úgy válhatik jó . maggá, 
ha azt első rendű kitűnő, jó televé- 
nyes. trágyás földbe vetjük, mely ősz
szel fel lett ásva, jól megmivelve és 
ezenkívül is még kitűnő nevelésben ré
szesítjük; nevezetesen: 4 — ő-ször meg
kapáljuk. esetleg száraz időben meg is 
öntözzük. Ebből azután olyan érett mag 
válhatik. melyre első sorban szüksé
günk van.

Szükség van arra, még pedig nagy, 
m e rt:

Ez évben vannak megyék, ahol 
úgyszólván egyetlenegy érett csomó 
dohányra nem lehet akadni. Ezek pe
dig olyan megyék, ahol sok dohány

terem. —  E  jelenség ugyan nem egé
szen uj, de évről évre oly rohamosan 
harapódzik el, hogy ennek minden 
áron gátot kell vetni. —  mert m ár a 
netovábbját érte el. Egész megyékben 
éretlen a dohány, mely múlt évben a 
késő őszi hónapokban termett, mint
hogy csak későn állott be a kedvezői 
idő. E  dohány zölden maradt, tele 
nedvességgel és most el is pusztult, 
sok a helyszínén, legtöbb a beváltóhi
vatalban, a hova e dohányok már a 
megromlás mirigyével jöttek.

Ezen a bajon segiteni kell és se
gíteni lehet, mert nem csak éghajlatunk 
szeszélyének, változatosságának tulaj
donítható ezen. mondhatni rémes baj, 
hanem annak is, hogy a dohányfajok
nak azon részénél, melyeknek a meg- 
érése tovább tart, magjaink el vannak 
íajozva. Elvitázhatlan tény az, hogy a 
talaj nagyon befolyásolja a dohány
levelet és magot.* A jól kezelt mag 
ugyanazon talajban évről évre csak 
jobb lehet, épen olyan jó. mint a minő 
rósz most s a keverésnél fogva korcs 
és erőtlen.

A dohánymag az olajnövények vál
fajához tartozik, úgy mint a repeze, 
len.gom borka stb. olajnövények, melyek 
csak akkor épek és olajt bőven tartal
mazók. ha teljesen érettek, de ha te
szem azt, a repezét zölden levágjuk, 
léha az és fénytelen és csiraképessége 
is gyenge; holott ha az meg van érve, 
súlyos és dús olajtartalommal bir, csira
képessége is erős; ilyennek kell lenni 
a dohánymagnak is, hogy abból erő
teljes rásza legyen.

Az éretlen dohánymagból válnak a 
gyönge, törpe palánták, melyekből érett 
dohány alig válhatik.

Itt az idő>, a midőn minden jóra- 
való gazda a melegágy készítéséhez 
lát. Igyekezzünk azt lehetőleg úgy elké
szíteni, amint e helyen ír ju k ; vizsgál
juk m eg behatóan a m eglévő magot, 
rostáljuk és szórjuk m eg úgy, hogy 
minden silány és könnyű m ag belőle 
kiessék és hogy csak a nehéz, fényes, 
domború, tökéletes ép m ag kerüljön 
vetés alá. E z az, amit a jelen körül
mények közt tenni keli.

A múlt esztendőben általam ajánlt, 
melegágybani sorvetés kitűnőnek bizo
nyult. Fölhívom erre újból a dohány- 
termelők figyelmét, annyival is inkább, 
mivel áz semmi fáradság és költségbe

* Lásd ide vonatkozólag Dr. W a g n e r  László 
»Dohánytnivelés, dohány- és szivargyártás* czitnü ki
tűnő munkáját. II. szakasz, 13. I.

nem kerül. A sorba vetett palántának 
felette nagy előnye van, a szórva ve
tett felett, amennyiben amannak gyö
kerei az üres sorok köze terjedhet
nek, holott emez rendkívüli sűrűségé
nél fogva egyik szár a másikba fonó
dik és satnyául, görbén fejlődik; ezért 
történik az, hogy mikor egy szálat 
akarunk kihuzgálni, tetemes mennyi
ségben jönnek kifelé; továbbá, hogy 
minden gyökér nélkül, czérnaszál vé- 
konyságuak maradnak és igy lesznek 
ezen nyurgaságukban elültetve.

A szórva vetett palántát még rit
kítani is nagyon bajos, mert nincs 
helye az em ber ujjának sem, hogy közé 
férjen, a túlságos sűrűségénél fogva. 
Mert bármennyire is kevertetik a mag 
elszórás előtt földdel, vagy bármi más
nemű anyaggal, mindig olyan süni 
az, mint a gyep, de a sorba vetett 
könnyen ritkítható, a mennyiben mind
két oldal felöl az üres sor elég héza
got képez arra nézve, hogy ujjaink 
közé férjenek és tetszésünk szerint 
ritkíthatjuk.

A sorba vetett palánta csak ritka 
esetben fog a melegágyról elpusztulni, 
úgy a mint igen gyakran elpusztulnak 
az eddig divó szórtan vetett palánták, 
melyek legtöbb esetben csak tulsürüsé- 
giiknél fogva is el szoktak veszni, ker
tész nyelven elrepülni.

A sorvetés igen könnyű d olog: 
három czentiméternyi távolságokban vo- 
nalt huzunk és ebben a vonalban hin
tegetjük be két ujjunk közé vett kis 
tálacskából az összekevert magot és a 
midőn egy melegágy ily formán be 
lett vetve, könnyű lapát formával la
pítjuk meg, úgy hogy a mag kissé be
nyomuljon, illetve betakartassék: e mű
tét után finom szürőlocsolóból langyos 
viz és trágyalé-keverékkel gyöngéden 
mcglocsoljuk és betakarjuk. Ha ily for
mán fogunk eljárni, biztos lehet a do
hánytermelő közönség, hogy azon gya
kori panasz: hogy a rásza elvesz, nem 
fog előfordulni és abba a szerencsés 
helyzetbe jövünk, hogy idejébe ültet
hetünk, még pedig erőteljes, izmos és 
gyökeres palántát, mely elültetés után 
azonnal gyarapodni és növekedni fog, 
nem mint azon vékony, gyökérnélküli, 
nyurga palánta, mely csak nagy nehe
zen fogamzik és roppant lassúsággal 
indul növésnek, mialatt a föld meg- 
gazosodik, minthogy a még nagyon 
gyönge palántát nem lehet megkapálni, 
ami amazoknál teljesen ki van zárva. 
A foldozás is, az ily erős palántáknál
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feleslegessé lesz, amint különben is min
den jóravaló termelő tudja, hogy a föl- 
dozás nem sokat ér.

Az erős palántánál a nctáni földo
zást harmadnapra meg lehet, meg kell 
tenni,' mert azon rásza, mely ezekből 
harmadnap után silány, fonnyadt ma
radt. annak helyébe irgalom nélkül 
másikat tehetünk, de amazoknál azt 
nem lehet tenni, mert akkor többet 
kellene kifoldozni, mint a mennyit 
meghagynánk; ezek még harmadnapra 
alig számbavehető életrevalóságot mu
tathatnak és igy várni kell ii-6-od na
pig, vagy még tovább, a midőn mar 
a növésnek indult palántát a gyom el
árnyékolja és el is nyomja s ha meg 
is fogamzik, apró és silány leveleket 
hoz. Azért tehát nem lehet eléggé aján
lani az erős palánta készítését, melyet 
szerintem a sorvetés által érhetünk cl 
legkönnyebben. />. r .

Miért éretlen a dohány.
Sok a panasz mind a beváltó-tisztség, 

mind a termelők részéről, hogy a múlt évben 
sok éretlen, zöld dohányt szállittottak be a 
termelők, daczára annak, hogy a múlt évi ősz 
elég hosszú s elég kedvező is vala a szá
rításra.

E  panaszok valódiságáról magam is meg
győződtem mind a csomózás, mind pedig a 
mázsálás alkalmával, s midőn ennek okát kér- 
dezém. egyszerűen a következő lakonikus vá
laszt nvertem: »hát mert nem bámult meg, 
msrt igy maradt.« Vak parádé, vak parádé. 
Nesze semmi, fogd meg jól. Ilyen ez a vá
lasz is.

Azt én is tudtam, s tudom is, hogv azért 
zöld, mert sárga vagy barna nem lett. De az 
a kérdések kérdése: miért nem bámult meg 
sok dohány ? vagy is, mi az oka. hogy zölden 
maradt? mi az oka. hogy a különben szép 
alakú, egészséges dohány nem lett I.. II. osz
tályú, hanem III., meg kihányás?

Ezen kérdésekre az igazi és cgvszerü fe
lelet e z : mert a dohány é r e t l e n  volt! És 
itt rögtön elő áll a másik kérdcs is : miért 
volt éretlen a dohány ? Ezen kérdésre akarok 
most felelni, s az éretlen dohánvok valódi 
okára mutatni, tisztelettel intve, kérve kedves 
dohánytermelő atvámtiait: szívleljék már meg 
egyszer komolyan azokat, a miket mi ide ebbe 
az újságba népünk hasznára, oktatására irká- 
lunk. firkálunk. Hiába való minden irás. okta
tás. ha nincs a ki figyeljen reá. s a ki kövesse 
azt. szóval: ha nincs a ki tanuljon : pedig a 
tanulás ráfér a legöregebb dohánytermelőre is : 
hisz még a jó pap is holtig tanul.

Tehát mi oka annak, hogy a dohány 
zölden marad ?

A melegágy, vagyis jobban mondva a 
melegágy- h i á n y a ,  n e m  l é t e z é s e .  Szinte 
látom, mint rázza sok atyafi t a g a d ó l a g  ősz 
fejét s deres bajusza alól oly gunvoros mo
solyt láttat, hogy szinte megijedne sok úri 
ember tőle. Pedig még erre is azt mondom 
kedves atyafi, hogy mégis csak a melegágy 
hiánya az oka a zöld dohánynak! Ugv á m !

Népünk egyáltalán nem szeret meleg
ágyakkal bíbelődni, mert azt tartja, sok a baj 
és költség vele. Lehet, hogy kissé több dolog 
van vele, mint a hideg ágvgval; az is lehet, 
hogy drágább mint a hideg ágy. De a meleg
ágyra fordított költség nem egy, hanem Isten 
tudja, hány évre való. Mindezen fáradságot 
és csekély kiadást a melegágy egyetlen egy 
évben bőven megjutalmazza, megfizeti. Mint 
lehet olcsón jó melegágyakat készíteni, azt 
igen szépen megírta a »M. Doh.-Ujság-«ban 
L á n g h  F e r e n c z  tisztelt barátom uram 
Tolnáról. Vajha százan, ezren követnék tanácsát.

Tehát a dohánytermelők legnagvobb 
része —  legalább vidékünkön —  hideg ágvat 
használ palánta nevelésre. Ezt is eléggé mos

tohán kezeli. A hideg ágy készítéséhez ked
vező idő mellett csak márcziusban foghat. A 
minő időjárásunk jelenleg van, könnyen meg
lehet, hogy csak márczius végével szánthatja vagy 
áshatja föl a palántás ágyat. Íme most már
czius negyediké van — midőn e sorokat irom 
—  és még erős fagy és hó fedi a földet, sez 
tarthat még e hó végéig is. Mi történik ükkor 
a palántás ágygyal ? Kezdjük áprilisban löl- 
ásni. Már szinte előre félek, hogy ez évben is 
sok éretlen dohány lesz.

Tehát majd ha az idő engedi, előké
szítjük a palántás ágyat s azután várunk, mig 
a föld fagya teljesen kiment a levegő kissé 
megmelegszik, ekkor elvetjük a dohánymagot. 
Ez már áprilisban lesz; mivel pedig ezen hó
napban. sőt még májusban is hidegek az éj
szakák, hidegek az esők. sőt dér és fagytól is 
tarthatni, a palánta növése, fejlődése lassan, 
nagyon lassan halad, miért is kénytelen a ter
melő a júniusi melegeket bevárni, mert csak 
ekkor fejlődhetik s erősödhetik meg a palánta 
az ültetésre. Ekkorra már junius vége is elér
kezett. s a dohánypalánta még mindig a pa
lántás ágyban fekszik, s igy annak kiültetése 
elmarad júliusra.

Igen. de ezen hónap eleje legtöbbnyire 
száraz szokott lenni, ami ismét nem kedvező 
a dohányültetésre, a mi ugyan megtörténik a 
szárazság daczára is locsolással. A tavaszi 
szelek s a junius-juliusi hőség által a föld tel
jesen ki van száradva, s belőle a föld felső 
rétegeiben levő éltető nedv kisziva, bolha s 
más kártékony férgek elszaporodva, ekkor a 
szegény- palánta csak nyomorog, sinvlik. küzd 
élet-halálharczot hőséggel s más eleven ellen- 
séggel. De mindez a termelőt nem zavarja, 
nem busitja, mert az ö kátéja szerint: »a
nagyboldogasszonvi eső (aug. 15.) neveli a 
dohányt.« S ha ezen eső elmarad? mint el
elmaradt a múlt évben i s ; akkor a későbbi 
neveli, ugv-e bár? De lesz is akkor zöld sa
láta bebálazva!

Tegvük föl, hogy az aug. lő-iki eső 
csakugyan pontosan beállított, mennyi ideje lesz 
a dohánvnak a megnővésre, kifejlődésre, meg- 
érésre, leszedésre és felfűzésre ? K e r e k s z á m  
h a t  hé t ,  t. i. szeptember végéig, októberben 
már dértől s rósz időtől tarthatni, tehát már 
ekkor a rendes dohánynak a pajtában kell 
lennie. Ily rövid idő pedig elégtelen arra. 
hogy az a dohány tökéletesen kifejlődjék, s 
tökéletesen be is száradjon.

Igaz, hogy egv-két esőtől hirtelen meg
nő. de ennek a hirtelen megnőtt dohány
nak időt is kellene engedni a teljes kifej
lődésre, a rendszeres megérésre. megerősö
désre. De ezt nem várhatja be a gazda, 
mert közéig október, azért sokszor megtörté
nik. hogy dohányföld egyik végén kacsoznak, 
a másikon már törik a dohányt.

így nem lévén elég ideje a dohánynak 
a kifejlődésre, a rendszeres megérésre. lesze
dik a fiatal, nyers éretlen dohányt. Ez pedig 
nehezen szárad, a kötélén hamar penészedik. 
rohad, mert nagyon sok benne a v i z t a r t a- 
1 o m. Először is tehát ezen víztartalmat kell 
a napnak kiszívnia, s csak azután érik meg a 
dohány, de mivel ezen megérés már n e m 
t e r m é s z e t e s ,  hanem k é n y  s z e r i t e t t ,  a 
dohánynak is k é n y  s z e r i t e t t .  azaz z ö l d  
s z í n e  lesz. Az ilyen zölden maradt dohány
áéin színre sem súlyra nem üti meg a mér
téket s a termelőnek nem kis kárt okoz.

Ez tehát az oka. hogy a dohánv zölden ma
radt vagyis éretlen E nagy bajon csakis a nieleg- 
ágvgyal lehet segíteni. A melegágy ad korai 
palántát: a korai palánta korai dohányt, a 
mely teljesen kifejlődhetik s megérhetik, azért 
most korán lássunk a munkához.

Munkának jó eleje 
A dolognak veleje.

Ambrus gazda.

„Megjegyzések a dohány szárítására 
vonatkozólag" czimii czikkhez.

I r ta : M. M. Anarcftoli.

E  lapok január hó I-én megjelent szá
mában W. A. dohánytermelő u r: „Megjegy-

i zések a dohány szárítására vonatkozólag-* 
I feliratú czikket közölt, a mely czikkben, az 
| idei dohányának szárítása körül észlelt nteg- 
j figyeléseit reprodneálja.

Engedje meg tisztelt szerkesztő ur, hogy 
e tárgyhoz hozzá szóljak, de különösen, hogy 
atna czikk egyes tételeit a tapasztalat és 

i gyakorlat bonczkése alá vegyem.
Czikkiró ur háromféle dohányszárítási 

j módot ismer.
A szabadban száraztott, a csak félig 

szabadban száraztott, és árnyékban száraz
tott, szárítási eljárásokat.

Fejtegetései alapján, — mely fejtegeté
sekben meg van a botanikus okszerű követ
keztetése. mely következtetés általánosságban 
bármely növényre alkalmazható; de speciáli
san a dohányra vonatkozólag e fejtegetések 
illetőleg az okozatok, melyek a czikkben leirt 
okoknak tulajdoniltatuak, a gyakorlati ta
pasztalatok által megczáfoltatnak, — mon
dom. fejtegetései alapján a félig szabadban 
száraztott dohány-szárítási módot: határozot
tan kárhoztatja. — Kárhoztatja pedig ezen 
szárítási módot azon okból, mert dohánya 
simtásánál azt észlelte, hogy az igy szá
raztott dohány színe zöld s mert sok közte 
a penészes és korhadt. Nézete szerint, e hi
báknak oka az. hogy a dohány clorophylje 
a pár napi száraztás által a növényből el 
nem szállhat és a pajtába rakva, a dohány
ban megmarad, ez által pedig — a cloro- 
phyl tartalmú dohány fölöttébb érzékeny 
léven az időjárás iránt — a fentjelzett rósz 
minőségű dohány keletkezik.

Tény az. hogy a növényzöldeny jelen
léte rontólag hat a dohány minőségére; de 
hogy a clorophyl jelenléte a félig szabadban, 
félig árnyékban való szárításnak volna fel
róható, az szerintem helytelen állítás.

Nézetem szerint a czikkiró ur által a 
dohányon tapasztalt hibáknak kutforrásai 
egészen mások.

Én a fontjelzett hibákat: a dohány-
érettségi fokában, a dohánykezelés minőségé
ben. a száritőhelyiségek aránytalanul csekély 
dimensiöjáhan és a száritőhelyiségek elégte
len ventilatiöjában keresem.

Dohánytermelőink eljárása a dohány
aratása körül csekély kivétellel egyöntetű. 
— iys mert épen ezen általánosai) elterjedt 
eljárás szüli a czikkiró által jelzett hibákat: 
bátran következtetem, hogy nem tartozik 
ama kivételes termelők közé. kik a rationá- 
lisabb eljárást követik.

Kóhiba termelőinknél az. hogy a do
hánytöke leveleit egyszerre szedetik le. — 
Már magából a növény kifejlődéséből oksze
rűen következik, hogy az előbb kifejlődött 
levelek hamarább megérnek, mint a később 
fejlődőnek: — lm tehát átlagosan érett 
anyagot akarunk nyerni. — a minthogy fő- 
törekvésünknek erre kell irányulni — a do
hányleveleket érettségi minőségük szerint 
kell levenni.

Es |adig a töltügetés után, midőn az 
első levelek t. i. az aljlevelek jó része meg
sárgul. az aljleveleket illetőleg a tőkének 
alsó 3—5 levelét, 14— 18 nap muíva, midőn 
a derék leveleken az érettségnek általánosan 
ismert jelei: a levél megvastagodása, zsíros 
tapintata, és rajta márványfoltok mutatkoz
nak. a derék illetőleg anyaleveleket, és az 
anyalevelek leszedése után 6—8 nappal, a 
csúcson levő leveleket. Ne gondoljuk azt, 
hogy e tí—8 nap. nem befolyásolhatja any
ucira a levelek érettségi fokát; mert ha te
kintetbe vesszük, hogy a bugázásnak és ka
csozásnak is az a jelentősége, hogy a töke 
a virágfntöl és kacsoktól megszabadulva, 
egész életerejét és tápláló nedveit a levelek
nek szolgáltathassa: természetesnek fogjuk 
találni, hogy a csúcs levelek, a már érett 
anyalevelek eltávolítása állal, a növénynek 
egész tápláló erejét élvezvén, e rövid idő 
alatt aránytalanul sokat nyernek illetőleg ér
lelődnek.

Ha a dohánytöke leveleitől egyszerre 
fosztatik meg. a kttlömbözó érettségi fokban 
levő összevegyitett levelek épen nem adhat
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nak egyenlő minőségű anyagot, illetőleg 
egyenlő szinti, egyeulóen ruganyos, és az idő 
viszontagságainak egyenlően ellentálló leve
leket.

Az igy egyszerre leszedett dohány, ta
lán kellően nem is fullesztve, sok helyen 
siirüen főzetik fel, és —4 napig a szabad
ban hagyva a hodályba hordatik, sokszor 
még az elmulaszthat lan forgatást sem vé
gezve lelkiismeretesen; alkalmam volt tapasz
talni. hogy ilyenkor a dohány szorosan egy
más mellé rakatik, annyira, hogy a dohány
levél kocsányai egymást érik; miután pedig 
a dohány aratása mihamar megy, és a pajta 
párnapi szabadbani száraztásnál rövid idő 
alatt megtelik, de mert a dohányfüzérek 
mentői fülelői akasztatnak, annál szorosabban 
rakatnak egymáshoz: a dohány — a külső 
levegőtől, mely a növény természetes szára
dási proeessttsánál főtényező, elzárolva hibát 
kap. De ez még hagyjáu! — A legelső 
dohányok száradásánál az idő — mert ekkor 
a napnak éltető melege még leginkább érez
hető (augusttis elején) s a« levegő vizpárák- 
tól mentes, még megengedi a lassú száradási 
processust; a dohány második felének szá
radásánál azonban, inár más tényezők já t
szanak közre. A nappal rövidebb, s a nap 
heve sokkal kisebb lesz, az éjjelek ennél 
fogva hosszabbak, hűvösebbek; a nyers ösz- 
szeszoritott dohány, nem bocsáthatván el a 
száradásnál elillanó nedvanyagokat kellően, 
a mellett a száradástól rendszerint napokig 
tartó esőzések által visszatartatván, inár 
ennélfogva is aránytalanul lassabban szárad; 
következnek az esős, ködös idők, a még dús 
nedvanyagokat tartalmazó dohány, mely kü- 
lömbüzö érettségi fokánál fogva is fölöttébb 
érzékeny a köd iránt: a vízgőzöket magába 
szívja, és — kész a dohánymiseria.

Már,sokszor olvastam e lapok hasábjai
ban is, a termelőkhöz intézett azon telszö- 
litást, hogy hozzanak helyes arányt, a ter
melt dohánymennyiség és a szárításul szol
gáló helyiségek közé.

Tény az, hogy termelőink nagy része 
csak a mennyiségre dolgozik. — Ezt pedig 
nem lehet rósz néven venni, ez mindenesetre 
kötelessége illetőleg érdeke minden gazdá
nak: nagyon rosszul fogja azonban érdekét 
fel az. ki a producált termény minőségi fon
tosságát figyelmen kívül hagyja, vagy arra 
kevés gondot fordít: — a ki már meglevő 
terménye értékét helytelen kezelés vagy fi
gyelmetlen eljárás folytán csökkenti: bizony 
ellensége az önmagának! — Minden termelő 
tudja azt, hogy valamely terményágnak úgy 
lehet rá nézve gazdaságában jelentősége, ha 
az. a talaj minőségi fokát tekintve megadja 
a kellő mennyiségű terméket, és ha e ter
méket a lehető legjobban értékesítheti; már 
pedig a dohánynak értéke a kezelés milyensé
gétől tétetik függővé, s ha árát a beváltó- 
hivatal adja is meg, értéket mi adtunk neki 
otthon, mi csökkenthetjük vagy emelhetjük azt.

Ott tehát, a hol az említett penészes és 
korhadt dohány prodiikáltatik — helyeseb
ben — készíttetik, a dohánytermelésnek je
lentősége nem lehet, és tapasztalásból mond
hatom. hogy a hol szárító helyiségben szű
kölködünk, több jövedelmet ad a kevesebb 
dohány, mert jobban kezelhető, mint a sok, 
mert a temiénytübblet térszfike folytán, az 
egész dohány értékét nem ritkán harmadrész
szel csökkenti; s ott, hol egy hold föld 8 mm. 
dohányt ad, s hely is épen annyinak van: ha 
a többlet ugyanazon szárítókban helyeztetik 
el, a beváltáskor kapott összeg nem lesz na
gyobb mint az előző évben, mert a beváltási 
átlagár egalisalni fogja a terménytöbbletet, 
s a több dohánynyal csak annyit nyertünk, 
hogy több volt törülte az eljárási munka és 
költség, a végeredmény pedig ugyanaz!

Valljuk be. hogy azért vagyunk úgy el
keseredve a beváltás és beváltók ellen is, 
mert átlagjaink meg sem közelitik az előző 
évek átlagát; de vegyük tekintetbe, hogy 
akkor a „Kihányás“ még nem létezett és a 
nagy-levelit szivégett dohányok Il-ik osztályba 
is váltattak, de valljuk be azt is, hogy rósz

minőségű dohányaink a törvény betűje sze
rint eljárva jobban be nem válthatók s mind
ezeket tekintetbe véve, ha elakarjuk a haj
dani dohány átlagárat érni, ne kimérjük a 
dohány munkálatánál a fáradságot és mint 
minden termény ágnál: haladjunk a dohány
termesztésénél is az idővel, a korral, mert a 
ki nem halad: — elmarad.

A rósz égésű dohányokról.
Dohányzóra nézve annál, hogy ha nem 

jól ég dohánya, alig nagyobb baj az, ha do
hánya nincs. Hogy mily fontos a dohány jó 
égóképessége, arról a termelő úgy meg 
van győződve, mint a vevő, különösen oly 
vidéken, ahol arról van szó, hogy szivar
gyártási anyagot állítsunk elő, mivel tudva 
van, hogy ez utóbbi ára a közönséges pipa
dohányok árával jóval magasabb. A dohány- 
jó vagy rósz égési képessége tehát annak 
értékesítésével szoros üsszefiigésben van, kü- 
vetkezésképen felette fontos mozzanat.

Mi tevők legyünk hát, hogy jó égő do
hányt akkor is produkáljunk, ha erre a helyi 
viszonyok, dohány-földünk talán nem is al
kalmasak lennének?

Hogy erre felelhessünk, mindenek előtt 
meg kell vizsgálnunk, miben áll tulajdonké
pen a donány rósz égésének, a bajnak lé
nyege.

Az ez irányban tett különféle kutatások 
kiderítették, hogy a rosszul égő dohányok 
hamvában a k a 1 i tartalom csekély, a c h 1 o r 
tartalom ellenben aránytalanul nagy.

Ezt szem előtt tartván törekednünk kell 
tehát, hogy- a káli tartalmat földünkön sza
porítsuk, a chlortalmat ellenben apasszuk.

Szép, tehát az kívántatik, hogy a dohány
termelő dohány-földjéből chemiai laboratóriu
mot alakítson, a hol a földbe, talán óriási 
gőzgéppel kavart vegycsészékben. kálit ve
gyítve, a clilort onnan, talán feloldás és 
aztán mesterséges jegeczezés által, kivegye!

Nem, kérem, van erre más eszköz is, a 
mely- jobban felel meg a gazdasági viszonyok
nak. Dr. Kossutány Tamás ur magyar-óvári 
gazd. akadémiai tanár a k. m. „Természet- 
tudományi közlöny" 1876. évi november havi 
füzetében egy jeles értekezletben előadja azon 
eljárást, hogy lehetne előbbeni czélt elér
nünk.

Az egész nem kis dolog, körülbelül annyi, 
mint oly helyet, amely eddig csak bicska- 

i nyitó, savanyu, vastag héjú srétszöllót elő
állított, olyanná átalakítani, hogy abban nem 

1 csak a korai gohér, passzatuti. rizlingen. stb. 
stb. kívül a bortermelésre oly kitűnő király- 
édes és mindezeket felülmúló érmelléki ba
k a t o r  szőllő sikerüljön.

Kentidézett tanár ur által közé tett 
értekezlet nyomán rövid kivonatban, nem 
érdek nélkülinek tartom, egyet-mást elmond
hatni.

A növényi tápanyagot általában, nem 
csak trágyázás által szaporíthatjuk a talaj
ban, hanem az ugynevezetü i n d i r e c t  trá- 
gyaszerek felhordásával is, azaz, ha ezzel 
odahatunk, hogy a talajban már meglevő 
tápanyagokat oldhatókká, a növény által fel- 
szivhatókká tegyük.

Ilyen az é g e 11 ni é s z, melyet kosárban 
megáztatva, srétesése és száradása után, a 
földre felhordjuk. Ezen mész a talajban levő 
káliumot oldhatóvá teszi. Korhanydus talajra 
7 métermázsa számítandó, mely anyag szél
csendes időben, őszszel vagy- kora tavaszszal 
hintessék a földre és sekélyen alászántandó, 
amely aztán a növénynek mintegy könnyeb
bíti azon képességét, hogy a káliumot fel
vegye. Ezen eljárást az oly gyakorlati an
golok alkalmazzák, úgy hogy távolról a szántó 
földek hóllepetteknek látszanak.

Ilyen továbbá a gi ps z ,  melynek ugyan 
e fent előadott hatása van és amely anyag 
tehát e szerint nem csak különféle izomata 
Herkulesek, siró amoretek és kígyó által 
megfojtott oroszlánok öntésére, hanem igen 
egy fontos nemzetgazdászati ág elősegíté
sére, használható. Ez anyagból holdanként

2-5—3 métermázsa számítandó, amely ápril 
végén vagy m ĵus elején a földre telhintendő.

Habár az előadott eljárás még kísérle
tileg talán bebizonyítva nincs, mégis igen 
valószínű, hogy ez által a dohány égését 
elősegíteni lehet.

A mi a túlságos arányban jelen lévő 
c h l o r  t a r t  á l m á t  illeti, alig ismerünk oly 
anyagot, mely annak a növény általi felvé
telét megakadályozná. Ez tehát nagyobb baj. 
Itt említett tanár által más mód van aján
latba hozva.

A c li 1 o r a talajban oldott állapotban 
különösen a talajvíz által vezettetik a nö
vény gyökeréhez. Ezt kell tehát lehetőleg 
megakadályozni, azt pedig alagcsövezés, vagy 
talán kevesebb költséggel akként tehetjük, 
amint hasonló eljárás Hollandiában, ahol a 
talaj mély, szokásban van, t. i. ha a talajt 
7 : méter széles és tetszőleges hosszúságban 
pásztánként úgy szántjuk, hogy a pászta kö
zepén úgynevezett b o g á r  h á t a t  alakítsunk, 
amelybe aztán a dohánysort ültetjük, de oly 
formán, hogy a pászták a talaj mélyebb fekvő 
helyek felé essenek. Ezt aztán felváltva úgy 
gyakoroljuk, hogy ami egy évben hát volt, 
más évre barázda legyen.

Ezeket ajánlja bevezetésileg idézett ta
nár a roszégő dohánytalaj jó égővé tételére 
és habár még eddig ez irányban talán még 
nem történt kísérlet, saját hasznunkra, úgy 
hiszem, megérdemelné, legalább is kicsiben a 
próbát.

Tegyünk kísérleteket, próbáljunk, hogy 
javítsunk a dolgon*, mert már régen egy igen 
jóakaró úri ember, aki talán szintúgy mint 
édes mindnyájan, termelő, vevő és fogyasztó 
egyaránt, kedvelte a jó égő dohányt, egyszer 
azt mondta: „Szürke színű, barátom, minden 
elmélet, és csak egyedül zöld az élet arany 
fája!" SteiuvouUer Ödön.

Az orsz. gazdasági egyesület dohány
termelési szakosztályának ülése.

Múlt számunkban jelezve volt, hogy az 
orsz. gazdasági egyesület ülést fog tartani. Az 
ülésen, mely közbe jött akadályok miatt nem 
elsején, hanem tizedikén tartatott meg, D e s -  
s e w f f v  Aurél gr. elnökölt.

Jelen voltak a kormány részéről G r a e n -  
z e n s t e i n Béla miniszt. tanácsos, a dohánvjöv. 
központi igazgatóság főnöke, A 1 k é r Gusztáv 
osztálytanácsos és L á n g  Ferencz dohánybe
váltó felügyelő, továbbá S v á b  Károly, S z ö -  
g y é n v i Emil, S z e n t k i r á l y i  Ödön, K á 1- 
la v  Jenő. B ő m  József, K e r e s z t e s v  István,

| V á n g 1 Károly, T . S c h o s b e r g e r  Henrik, 
P r o p p e r  Samu. O r d ó d v  L a j o s , P o n g r á c z  
Béla, D a r ó c z i Vilmos, lapunk szerkesztője 
és végül B a r a n v a y  István mint jegyző.

Az ülés lefolyásából közöljük a követke
zőket : Az értekezlet főtárgyát, a szakosztálynak 
még múlt évben a pénzügyminiszterhez intézett 
emlékiratára adott válasz fölolvasása és t á l a 
lása képezte. A szakosztály amaz emlékiratában 
b pontban kifejezett következő kívánságok van
nak foglalva: 1. Alakíttassanak felülvizsgáló bi
zottságok, a melyek a dohánytermelésre alkal
mas talajt kipuhatolják. 2. A dohányföldek ba
rázdáiban s az elválasztó mesgyékben engedtes- 

j sék meg kukoricza, czirok. bab, borsó s egyéb 
| konyhanövény termelése —  s ez engedély kör- 
1 vonaloztassék pontosan. 3. Okadatolt esetekben 
j a dohánytermelőknek nyújtott dohánytermelési 
j  előlegek nagyobb összegekre emeltessenek föl.
I 4. A dohány beváltásnál és osztályozásnál a 

termelők és beváltó közegek közt fölmerülő 
ditferentiák eligazítására, a dohány beváltó hi
vataloknál vegyes fölszólamló bizottságok állít
tassanak föl. ó. Az osztályozási szabályzat oda 
módosittassék. hogy a kiválóbb pipa-dohányt 
termelő vidékek termékei előnyben részesittesse- 
nek. 6. A gazdasági tanintézetekben a dohány- 
kertészet tanítására nagyobb gond fordittassék. 
Ezen emlékiratra a p é n z ü g y m i n i s z t e r

* Felkérjük olvasóinkat, hogy ha talán ex irány
ban már kísérleteket tettek, vagy a jövőben tennének, 
szíveskedjenek kísérleteik eredményét velUnk közölni.

A szerk.
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most a következő választ adja: A dohányter
melők részéről a f. évi dohánybeváltási ered
mények ellen állítólag több oldalról hangozta
tott panaszok folytán, az orsz. magv. gazdasági 
egyesület á.tal m. évi ápr. 20-ról hozzám in
tézett beadványban hat pont alatt kifejezett 
óhajokat Illetőleg, a szükséges tárgyalások meg
értése és adatok beszerzése után. a következőkről 
értesítem az egyesületet: Mindenek előtt ki 
kell jelentenem, hogy nem alap nélküli az 
egyesületnek a beadványa első pontjában kife
jezett aggálya, mert a dohánytermelésre alkal
mas talaj kipuhatolásására kiküldött bizottságok 
munkálatába, a reájuk hárult nagy munkahal
maz folytán, itt-ott csakugyan csúszhattak be 
tévedések, s tényleg oly földterületek is soroz- 
tathattak a dohánytermelésre nem alkalmasak 
közé. amelyeken gondos művelés mellett, gyár
tásra alkalmas és becses anyag teremhet: miért 
is, már csak a termelő közönség megnyugta
tása végett is, elfogadom a felülvizsgáló bizott
ság felállítása iránt tett javaslatot. Ezen felül
vizsgáló bizottság fölállítását azonban azon időig 
szükségesnek látom elhalasztani, mig a jelenleg 
is folyamatban levő talajvizsgálatok az eddig 
meglátogatott megyékben, a még meg nem 
vizsgált községekben is tényleg befejezést nyer
nek. A beadvány második pontjában kifejezett 
kívánsághoz képest már intézkedés történt, a 
dohányültetések felülvizsgálatával megbízott kö
zegek tapasztalt téves eljárásának megszüntetése 
végett s a kiadott utasításban ki lett mondva, 
hogv az okszerű dohánytermelés elveivel csakis 
a konyha és más veteménveknek a d o h á n y  
n ö v é n v e k  k ö z ö t t  v a l ó  t e r m e l é s e  
ellenkezik, de nem kártékony, sőt határozottan 
ajánlható, ha a termelők a dohányültetvény 
széleit, kukoricza. czirók, kender vagy napra
forgóval körül ültetik, de sőt hogy az sem el
lenkezik az okszerű termelés szabályaival, ha 
az ültetvényeket keresztül szelő széles mesgyék 
széleire bab, borsó vagy egyébb kisebb kerti 
növények, s nem azonban tők. dinnye, ugorka, 
vagv más egyébb kúszó növény. —  egy sorral 
ültettetik. —  Sőt végre megengedtem, hogy a 
dohány ültetvények között féregrágás vagy má
sok folytán üresen maradt nagyobb területek, 
ha ott egyáltalában dohány plánta nincs, az 
említett kerti veteményekkel beültethessenek. 
A  mi a dohánytermelőknek engedélyeztetni 
szokott rendkívüli dohánytermelési előlegeknek 
a beadvánv harmadik pontjában óhajtott na
gyobb összegekre leendő fölemelését illeti, erre 
vonatkozólag értesítem az egyesületet, hogy a 
felek által ez irányban benyújtón kérvényeket 
eddig is a lehetőségig tekintetbe vettem s 
ezentúl is, a mennyiben a kérelem alapossága 
s az engedélyezni kért összegnek a kijelölt czélra 
leendő fordítása iránt aggályaim nem merül
nek töl, a viszonyokhoz képest kívánt maga
sabb összeg erejéig figyelembe fogom venni. 
Másrészt azonban tekintettel ezen előlegek 
czéljára és rendeltetésére, ellenőrzést kívánok 
arra nézve életbe léptetni, hogy ezen elő
legek a termelők által csakugyan beruhá
zásokra lettek-e fordítva s ehhez képest az 
Ültetvények beutazására, illetve a termésnek 
zöld állapotában való becslésére kiküldendö 
tisztviselőket utasittatni fogom, hogy győződ
jenek meg. vájjon az ily előlegeket nyert ter
melők teljesitették-e a hasznos beruházásokat 
s azoknak, a kik a nyert előleget nem e czélra 
fordítanák, nem fognék többé ily renkivüli elő
leget engedélyezni. A mi a beváltásnál a ter
melők és a beváltó hivatali közegek között, a 
szállított dohány osztályozása iránt felmerül
hető differentiáknak első fokban leendő elinté
zésére vonatkozólag a beadvány negyedik pont
jában kifejezett kívánalmat illeti, mely szerint 
az ily ditferentiák kiegyenlítésére minden be
váltó hivatalnál vegyes fölszólam ló bizottságok 
volnának felállitandók, a melyek a kincstárt 
képviselő három tagból és a megye vagy gaz
dasági egyesület által a termelők köréből ki
küldendö két tagból állanának, ezt már azért 
sem tarthatom czélszerünek és keresztülvihetö- 
nek. mivel a dohányjövedéki hivataloknak egyál
talában s nevezetesen a beváltás idején annyi 
szakértő tisztviselő nem is áll rendelkezésére, 
a k;ket a javaslatba hozott fölszólamlási bizott-
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Ságoknál az osztályozás iránt fölmerült vitás 
kérdések megoldására alkalmazni lehetne. A 
kívánt eljárás a beváltási költségeket igy mul- 
hatlanul nagy m énben fogná fokozni s ezen
kívül még a megye, esetleg a gazdásági egye
sület által kiküldendö bizottsági tagoknak elő
reláthatólag engedélyezendő napidijak' csak a 
termelők vállaira nehezednének, még sem fogná 
az óhajtott czélt eredményezni. A javaslatba 
hozott négyes felszólamlási bizottságokat, a 
melyek a dohány beváltás menetét is könnyen 
zavarhatnák, annál inkább mellőzendőknek tar
tom. mivel már a mostani szabályok, a melyek 

[ szerint minden beváltó bizottság három tagja 
közül az egyik, mint bizalmi férfi a dohány
termelők érdekeinek megóvására van hivatva 
s a melyek mellé szintén a dohánytermelők
nek is érdekében törvényhatósági biztos van 
rendelve, az eddigi tapasztalatok szerint oly 
mérvben biztosítják a termelők érdekeit, hogy 
Szabolcsmegve kivételével másutt a dohánybe
váltás és osztályozás körül vitás kérdés alig 
merült föl. Ugv szintén nem vagyok azon hely
zetben, hogy a beadvány ötödik pontjában ki
fejezett óhaj megvalósítását kilátásba helyez
hessem, a mennyiben nem állhat akár a do
hányjövedék, akár pedig a termelés érdekében 
az. hogy a gyártásra nem igen alkalmas cse
kély minőségű anyagnak termelését előnioz- 

; ditsam s a jó minőségű árnak legalább köz
vetett hátrányára, a silány minőségű árunak 
árát emeljem. Ellenkezőleg véleményem az, 

i hogy azon vidékek, a melyek a legjobb igve- 
■ kezet mellett sem érik el a szállított áru mi

nőségének tekintetében más kedvezőbb vidé- 
; kék termését s a dohány minőségének megfe

lelő beváltási árakban munkájuk megjutalmazását,
| lassanként a termelésről leszorittassanak, hogy 

igy a dohány termeléstől való elmaradás folytán 
más megfelelőbb s nagyobb előnyöket bizto
sitó termelési ágra menjenek át. — Végre a 
beadvány hatodik pontjában fölhozottakat ille
tőleg az én meggyőződésem is az. hogv a 
dohánytermelés elméleti tanulmányt és szak- 
avatottságot igényel s e végre fölötte szükséges, 
hogy az állami gazdasági tanintézetek és föld- 
mives iskolákban a dohánykertészet elsajátítása 

| fölkaroltassék. Az ez irányban beszerzett ada- 
I tokból arról győződtem meg. hogv a magvar- 

óvári gazdasági academia tanélmár.vi czélokra 
a múlt évben 278 négyszögölön, a debreczeni 
gazdasági tanintézet 600 négyszögölön, a kolos- 
monostori 400  négyszögölön, a többi gazda
sági iskolák közül pedig csak a liptóujvári ter
melt (10 négyszögölöm ez utóbbi időkben 
dohányt. Minthogy pedig az e téren elért ezen 
eredményt kielégítőnek nem találom, egyidejű
leg a kifejezett kívánsághoz képest azon meg
kéréssel fordulok a m. kir. földmivelés, ipar 
és kereskedelemügyi miniszter úrhoz, hogy a 
termelésnek és tanításnak az összes fönnebbi 
intézetekben való életbeléptetése iránt, intéz
kedni szíveskedjék. Mintatelepeknek a dohány
beváltó hivataloknál leendő fölállitását illetőleg 
tudatom, hogy egyes hivataloknál ilyenek már 
most is léteznek s a hol a fölállításnak szük
ségét látom, annak elrendelésével nem fogok 
késni. A mi a vándortanitókat illeti, ilyenek 
már eddig is alkalmaztattak s a mely vidékre 
ilv tanítóknak küldését szükségesnek látom, 
ezután is szívesen teszem meg ez irányban a 
szükséges intézkedést. Budapesten. 1886. már- 
czius hó 2-án. gr. Szapárv s. k. A szakosztály 
pontonként tárgyalván a miniszter leiratát, a 
három első pontot helyeslő tudomásul vette. 
A negyedik pontnál azonban élénk vita fej
lődött ki a dohány beváltásnál alkalmazandó 
közegek kérdése tekintetében: végre abban tör
tént megállapodás, hogy a pénzügyminiszter 
intézendő fölterjesztésben kéretni fog a pol
gári biztos hatáskörének szabályozása s vegves 
bizottságok alakítása. A szakosztálv óhajtja, 
hogy a polgári biztosok lehetőleg mindenütt 
szakértőkből neveztessenek ki. A vegyes bizott
ság állana: a kincstár által kinevezett két do
hánytermelőből és három kincstári hivatalnok
ból. a kik nem csomonkint, hanem bálonkint, 
8 napi határidő alatt legyenek kötelesek a do
hányt elbírálni. A további két pontban adott 
miniszteri válasz tudomásul vétetett: Ezután

Márczius ltf.

elhatároztatott, hógy a ‘pénzügyminiszterhez 
intézendő feliratban hangsulyoztassék. miként 
a dohánytermelők ezentúl jóminöségü dohánv- 
magvakat kapjanak s elfogadtatott Sváb k ’á- 
rblv amaz indítványa, hogy áz ártéri é  ̂ par
tos’ földeken terrdéíb á ’ igy . különböző* tnifiö* 
séglí dohány 1 termékekre néáfvé 1ÜllÖnbÖ*.ő 
árszabályzat állittássék föl s —  természetesen 
—  a partos földön termelt dohány árának 
emelésével. Ezzel kapcsolatban szintén kívá
natosnak tartja a szakosztály, hogy az u. n. 
kerti levelek, a melyek a kincstáira is becse
sek s a melyek a termelőnek nem adnak annyi 
jövedelmet, mint a közönséges dohány, szintén 
előnyben részesittessenek. Csongrádmegvének 
föliratát, a melyben a dohánykertészek és do
hánytermelő közötti szolgálati viszony minő
ségének megállapítása iránt foglaltatik kérelem, 
a pénzügyminiszter az orsz. gazdasági egye
sülethez véleményadás végett áttévén, ezt a 
szakosztály, tanulmányozás és jelentéstétel 
végett Szentkirályi Ödön szakosztályi-tagnak 
adta ki. Az ülés ezzel véget ért.

V e g y e s .
Pestmegye dohánytermelése 1885-ben.

Bellaágh Imre, pestmegyei tiszti főügyész, mint 
kiküldött politikai biztos megtette jelentését 
Pestmegye 1885-ik évi dohánytermeléséről, 
melyből következőket közöljük: Á do’.iánvbe- 
váltás 1885. évi deczember 1-jén vette kezde
tét s tartott 1886. évi febr. 17-ig bezárólag. 
A múlt 1885-ik évi dohánytermés átalában ke
vésbé jónak mondható az előző évek termésé
hez képest, a minek főleg az esőhiánv volt az 
oka. A budapesti felügyelőséghez 1 7 ’ község, 
8 puszta és két jász község tartozik. Ezen 
Összesen 27 községben és pusztán 2t>72 hold 
és 1112 □  Öl (holdját 1600 Q  ölével szá
mítva) volt dohánynyal beültetve, összesen 330 
termelő által. A beváltott dohány mennyisége 
10,081 métermázsát és 16 kilogrammot tesz, 
a melyért beváltási ár gyanánt kifizettetett 
361,657 frt 39*/t  kr, fuvarpótlék fejében pedig 
lz .5 6 6  frt 73 kr. E  szerint holdankint esik 
beváltási összeg 135 frt 31*/, kr, fuvardíj fe
jében pedig holdankint 4 frt 70*/, kr. A mi 
a termelés mennyiségét illeti, a fönebbiek sze
rint esik egy holdra 7 mmázsa 14 kgr. és 64 
dkgr. dohány. Megemlítendő, hogv amint a 
mennyiség átlagosan van a fönnebbi kimuta
tásban feltüntetve, úgy a minőségre és keze
lésre vonatkozólag is ez tartandó szem előtt, 
mert mig egyesek a termelés körül több gon
dot és szakértelmet fejtenek ki. addig másrész
ről hanyag kezelés is fordul elő. Kitűnő d o
hányt termeltek az idén is, ugv mint az előző 
években : özv. V á r a d v Gáborné Örkényen, 
B é n i  József Mike-Budán. K o b u r g  herczeg 
Vacs-pusztán és ifj. M i c s k y Sándor Puszta- 
Dánoson. akiknek dohánya úgy minőségre, mint 
a kezelésre nézve a legszigorúbb bírálatot is 
kiállják. Ezenkívül kitűnő kezelésű dohányt 
szállított: V e k e r 1 e Alsó-Nváregvházáról. B e- 
n e d i k t i Tápió-Szeléről. S z i 11 a s s v István 
Puszta-Dánosról. P á l f f y  grófné Kokéról, 
T o l n a y  Lajos. B e c s e  Gábor, F o j t  János 
Kakucsról, V i t á l v i  Tápió-Szent-Mártonból 
és F  u c h s Bernát P.-V’atyáról. A beváltás min
den akadály nélkül szigorú igazsággal eszkö
zöltetett s a termelők részéről hivatalos be
avatkozás nem kivántatott.

Szerkesztői üzenetek.
Rililczey Ovulu dohánybev. hivatali főnók urnák 

Na g y - I . é t a .  Köszönettel vett k b. értesítésit. A köz
ségek elöljáróságaihoz intézett felhívás a legélénkebben 
tanúsítja lapunk iránti jó indulatát. Kérjük, e jó akaratot 
tartsa meg a jövőben is.

Felelői szerkesztő és kiadó tulajdonos:
D a r ó c i !  V ilm o s .

Libetbányai dohánymag
kapható:

M e a e s r e c h m i d t  B e z a ö n é l  
L i b e t b é n y é n .
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Nyom. Márkus Sam unál, Budapest Andráaay-út I t .  ■«.
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